
“Мы з’яўляеМся па 
Многіх напраМках не-
канкурэнтаздольныМі”

Як вядома, адказным за 
мадэрнізацыю быў прызнача-
ны намеснік прэм’ер-міністра 
70-гадовы Пётр Пракаповіч. 
Днямі ён даваў справаздачу 
Аляксандру Лукашэнке.

Вельмі цікава чытаць паве-
дамленне прэзідэнцкай прэ-
савай службы пра гэтую пад-
зею. Паводле законаў жанра, 
пачынаецца яно з канстатацыі 
поспехаў: “У цэлым за першае 
паўгоддзе ўдалося дабіцца 
станоўчых крокаў у гэтым на-
прамку. Распрацаваны і рэалі-
зуюцца праграмы мадэрніза-
цыі на 3680 прадпрыемствах з 
дзяржаўнай доляй уласнасці і 
каля 1 тыс. прыватных”.

Але паказальна, што боль-
шая частка афіцыйнага па-
ведамлення прысвечаная 
праблемам. Так, Пракаповіч 
са шкадаваннем канстатаваў, 
што паказчыкі за першае паў-
годдзе яшчэ далёкія ад запла-
наваных у цэлым па годзе. Не 
хапае інвестыцый, таму менш 

як палова прадпрыемстваў 
выконвае графік мадэрніза-
цыі. І, нарэшце, прызнанне: 
«Сёння мы з’яўляемся па мно-

гіх напрамках неканкурэнтаз-
дольнымі». 

Бязлітасная  
рэчаіснасць

Насамрэч становішча знач-
на горш, чым здаецца Прака-
повіча. Бо нават тая частка 
шляху, якая нібыта пройдзена, 

збольшага выканана на папе-
ры. Дырэктары прадпрыем-
стваў проста падалі тую інфар-
мацыю, якую ад іх чакаюць, 
каб не пазбавіцца сваіх паса-
даў. А рэчаіснасць…

Пра рэчаіснасць распавёў 
кіраўнік ураду Міхаіл Мяс-
ніковіч. На мадэрнізацыю 
сельскай гаспадаркі за апош-
нія два з паловай гады выдат-
кавана 5 мільярдаў даляраў, 
але “належнай аддачы”, як 
мяркуе прэм’ер, няма.

Чаму? Адказ можна знайс-
ці, як ні дзіўна, у Пятра Прака-
повіча: «Ніякае самае даскана-
лае абсталяванне, тэхналогіі 
не будуць эфектыўна працава-
ць, калі не выбудавана сістэма 
кіравання, сістэма матывацыі 
работнікаў, захавання вельмі 
строгай дысцыпліны і тэхна-
логій. 
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Кватэрныя
«падатКі» 

дзяржава
па-ранейшаму 

 
і вулічныя 
пратэсты

стар. 4-5

Толькі ў Віцебскай воб-
ласці плануюць зачыніць 
25 школ і тры садкі. 

“Усталяваць павышэн-
не тарыфных ставак на-
стаўнікам устаноў адукацыі 
на 25%... Рэспубліканскім 
органам дзяржаўнага кіра-
вання, у падпарадкаванні 
якіх знаходзяцца ўстановы 
адукацыі, накіроўваць срод-
кі, вызваленыя ў выніку ап-
тымізацыі дзяржаўных уста-
ноў адукацыі і колькасці іх 
работнікаў, на павышэнне 
заработнай платы і стыму-
ляванне працы педагагічных 
работнікаў”, — чытаю Паста-
нову Саўміна № 689.

Еўрарадыё вырашыла 
высветліць, як школы зара-
білі на аптымізацыі, лічы на 
скарачэнні. Аптымізацыя 
ідзе: школы закрываюцца, 
супакойваюць ва Упраўлен-
ні адукацыі віцебскага абл-
выканкаму:  

“Да пачатку 2013-2014 
году закрыць 3 дзіцячыя сад-
кі, 25 школ, у тым ліку пяць ве-
чаровых, і рэарганізаваць 33”.

За кошт такой аптыміза-
цыі тут плануецца “зарабіць” 
амаль 11 мільярдаў рублёў. 
Але невядома пакуль, куды 
накіраваць педагогаў, якія 
вызваляюцца.  

Настаўнік гісторыі з Грод-
на Дзяніс працуе ў школе па 
размеркаванні. Свой новы 
заробак пасля павелічэння 
яшчэ не падлічваў.  

“Зараз у мяне каля трох 
мільёнаў. Пакуль адзін жыву, 
то хопіць пасля павышэння, 
ды і так хапала. Але, хутчэй 
за ўсё, сыду са школы пасля 
адпрацоўкі, бо грошай тут 
не заробіш”, — прагназуе на-
стаўнік.

Арцём мАрТЫНОВІЧ 

 НАВIНА

не  
адМаўляецца

ад рэкету
стар. 6-7 

Заканчэнне  на  стар. 3
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Каб аформіць падпіску “тут і цяпер”, трэба адправіць смс са сваім адрасам  
на нумар 8 10 370 61 770 680 

шКолы і садКі 
заКрываюцца

мадэрнізацыя яК прыКмета 
хутКага Канца рэжыму?
новай “фішкай” лукашэнкаўскай эканамічнай мадэлі амаль год 
таму была абвешчаная мадэрнізацыя. і вось цяпер нават ідэола-
гі гэтага працэсу пачынаюць абмяркоўваць яго правал.

 Мадэрнізаваць, мадэрнізаваць і яшчэ раз мадэрнізаваць

“як з’едліва прыгадаў эканаміст леанід злотнікаў, 
апошняя пяцігодка перад тым, як ляснуў ссср, 

якраз мела назву “пяцігодкі тэхнічнага прагрэсу 
і паскарэння”. але тагачасная мадэрнізацыя 

правалілася, а разам з ёй сканала і дзяржава, шмат 
запазычанняў з якой цяпер актыўна выкарыстоўвае 

лукашэнка”.
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Апытанне

урад у чарговы раз хоча зрабіць істотна даражэйшымі 
тарыфы на жыллёва-камунальныя паслегі. але вось 
ці гатовае матэрыяльна і псіхалагічна наша насель-
ніцтва? на гэтае пытанне шукалі адказ эксперты і 
простыя чытачы “тут і цяпер”. 

АЛЯКСАНдр САСНОў, БЫЛЫ мІНІСТр прАцЫ. 

“трэБа адначасова падвышаць зароБкі і пенсіі”.
– Калі гаворка вядзецца пра падвышэнне на трыццаць пра-

цэнтаў, то гэта неістотнае падвышэнне. Бо яны будуць выму-
шаныя за год падняць на тыя ж працэнты пенсіі і заробкі. Мне 
падаецца так. Я лічу, што калі адпускаць тарыфы на камуналь-
ныя паслугі, то трэба адпускаць і заробкі з пенсіямі. А вось, калі 
робіцца адно і ня робіцца другое, тады гэта дрэнна.  

НАдЗЕЯ БЯЛьЧУК, пЕНСІЯНЕрКА: 

“гэта не Бяда”. 
– Няма ніякай праблемы. У нас камунальныя паслугі вельмі 

нізкія. Радня з Расіі проста зачараваная нашымі тарыфамі. Таму 
пры маёй пенсіі ў два мільёны я павышэнне “камуналкі” вытры-
маю. Гэта не бяда.   

ЛЕАНІд ЗАІКА, эКАНАмІСТ: 

“тарыфы наадварот трэБа паніжаць”. 
– Што яны збіраюцца павышаць? Паніжаць трэба. Народ 

дураць. Асабіста Лукашэнка хацеў даведацца, колькі каштуе 
адзін джоўль энергіі, колькі каштуе ўборка адной тоны смец-
ця. І калі ён праводзіў нараду, ён сказаў, што ніхто яму не змог 
адказаць. Колькі каштуюць затраты на ацяпленне дома. Таму, 
калі прэзідэнту не могуць сказаць, а ўсім гавораць, што мы 
плацім мала, то гэта агульнанацыянальная хлусня. Мы ку-
плялі газ у Расіі па 235 долараў тры гады таму. Пасля заклю-
чэння пагаднення аб Мытным саюзе мы купляем газ па 165 
долараў. Адпаведна, за апошнія два гады цяпло для Беларусі 
стала танней. Практычна больш, чым на траціну. Пытанне – а 
чаму, як толькі Расія стала газ прадаваць танней, канунальнікі 
не знізілі аплату цяпла? Мытны саюз – тэарэтычна выгадны з 

пункту погляду спажыўцоў. Газ становіцца танней. Пасля пад-
пісання умоўная “жыроўка” са 100000 мусіць змяншацца да 
70000 рублёў. Калі мы ўступілі ў Мытны Саюз мы ахвяравалі 
многім. Мы спынілі куплю патрыманых заходніх аўтамабіляў. 
І зараз мы купляем у Расіі самую танную нафту за апошнія дзе-
сяць гадоў. Па 380 долараў. Дзякуючы Мытнаму саюзу. Чаму 
бензін не стаў танней? Пан прэм’ер-міністр, Вам калькулятар 
даслаць у падарунак? Значыць усе свае памылкі Вы аплачва-
еце за наш кошт. Па маім разлікам бензін павінен каштаваць 
5000 рублёў. Калі б мы не ўступалі ў Мытны саюз пытанняў 
не было б. А так нам дураць галаву. З беларусаў робяць дур-
няў. Таму на пытанне – ці гатовы я да павышэння тарыфаў... 
Гатовы, калі будзе апублікаваны спіс усіх растратчыкаў з Жыл-
КамГаса і Міністэрства 

Эканомікі, а шэраг чыноўнікаў атрымае турэмныя тэрміны, 
як антынародныя элементы. Пара саджаць, як казаў таварыш 
Сталін.           

ці гатовыя вы да падвышэння 
Коштаў на “КамуналКу”?

Эканамічныя ўлады ініцыююць значны рост тарыфаў на 
паслугі жыллёва-камунальнай гаспадаркі ў 2014 годзе. З такой 
прапановай выступілі прадстаўнікі эканамічных ведамстваў у 
межах працы па падрыхтоўцы прагнозу сацыяльна-эканаміч-
нага развіцця на 2014 год, піша БелПАН.

Памер пакрыцця насельніцтвам кошту жыллёва-камуналь-
ных паслуг (ЖКП) на працягу года плануецца давесці да ўзроў-
ню не менш як 30%.

Мяркуецца, што рост тарыфаў на жыллёва-камунальныя 
паслугі стане адной з мер па звязванні дадатковых грашовых 
даходаў насельніцтва. Паводле ацэнак ведамасных спецы-
ялістаў, у 2013 годзе сярэдняя зарплата складзе 561 долар, а ў 
2014-м — вырасце да 625 долараў.

Нагадаем, зацверджаная Праграма сацыяльна-эканамічнага 
развіцця на 2011–2015 гады прадугледжвае, што ўзровень па-
крыцця насельніцтвам расходаў на паслугі жыллёва-камуналь-
най гаспадаркі ў 2015 годзе складзе не менш як 60%.

Як паведаміў у ліпені міністр жыллёва-камунальнай гаспа-
даркі Аляксандр Шорац падчас «прамой лініі» ў газеце «Звязда», 

цяпер насельніцтва пакрывае 16,3% кошту паслуг, што аказва-
юць жыллёва-камунальныя арганізацыі.

Раней Мінфін паведамляў, што па ўсім комплексе жыллёв-
а-камунальных паслуг, уключаючы паслугі энергетыкаў (цепла-
забеспячэнне ад цеплавых крыніц ДВА «Белэнэрга», а таксама 
газа- і электразабеспячэнне), насельніцтва ў 2012 годзе пакры-
вала прыкладна 22% ад расходаў.

Варта адзначыць, што да гэтага часу з’явілася прапанова, 
якая дазваляе не ўлічваць рост тарыфаў на жыллёва-камуналь-
ныя паслугі пры разліку інфляцыі, якую эканамічныя ўлады пла-
нуюць у 2014 годзе знізіць.

«Уяўляецца магчымым вынесці змяненне гэтых тарыфаў за 
межы разлічанага органамі статыстыкі індэксу спажывецкіх 
цэн, які прымяняецца ў якасці паказчыку інфляцыі», — адзначыў 
першы намеснік дырэктара Навукова-даследчага эканамічнага 
інстытута (НДЭІ) Мінэканомікі Віктар Пінігін у сваім артыкуле, 
прысвечаным падрыхтоўцы прагнозу сацыяльна-эканамічна-
га развіцця на 2014 год і апублікаваным ў ліпеньскім нумары 
«Экономического бюллетеня», які выдае НДЭІ.

АФІцЫЙНА

 Кошты павысяць, а сэрвіс?

Заканчэнне  на  стар. 8
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Калі мы гэтага не зробім, то 
не зможам эфектыўна выка-
рыстоўваць тыя рэсурсы, якія 
ўкладзём у тэхнічную мадэрні-
зацыю».

падкласці  
краіне свінню

Але сучасная сістэма кіра-
вання патрэбная не толькі 

ў эканоміцы, але й у паліты-
цы. Бо інакш не атрымаецца 
нічога. Усе спробы неяк так 
рэфармавацца, каб эканоміка 
зрабілася эфектыўнай, а ўла-

да засталася аўтарытарнай, – 
марныя.

Пра гэта, ў прыватнасці, 
сведчыць досвед Савецкага 
Саюзу. Як з’едліва прыгадаў 

эканаміст Леанід Злотнікаў, 
апошняя пяцігодка перад тым, 
як ляснуў СССР, якраз мела 
назву “пяцігодкі тэхнічнага 
прагрэсу і паскарэння”. Але 
тагачасная мадэрнізацыя пра-
валілася, а разам з ёй сканала і 
дзяржава, шмат запазычанняў 
з якой цяпер актыўна выкары-
стоўвае Лукашэнка.

Яшчэ адзін экспэрт Яраслаў 
Раманчук адзначае ў артыкуле 
на сайце навукова-даследчага 
цэнтру МІзэса: “Михаил Мяс-
никович вкупе с Петром Про-
коповичем могут в качестве 
своего дембельского аккорда 
подложить стране свинью в 
виде триллионов рублей на так 
называемые «важнейшие ин-
вестиционные приоритеты». В 
первой половине 2013 г. стало 
очевидным, что модернизация 
у нас идет так, как в свое время 
перестройка у Михаила Горба-
чева: начали за здравие, а за-
кончили за упокой…” 

Падобна, што мадэрнізацыю 
можна разглядаць як прыкмету 
хуткага канца рэжыму, бо ён па-
ступова вычэрпвае свае рэсур-
сы і, разумеючы гэта, спрабуе 
змяніцца. А змяніцца не здольны.

ВАЛЯНцІН СЫЧ

Заканчэнне.  
Пачатак  на  стар. 1

Молодым работникам 
агропромышленного 
комплекса Беларуси 
указом президента от 
12 августа установлены 
ежемесячные доплаты. 
поможет ли эта мера 
удержать молодежь на 
селе?

внешне сиМпатично
Молодым специалистам с 

высшим и средним специаль-
ным образованием, приня-
тым на работу в организации 
АПК, в течение двух лет будут 
доплачивать двукратный раз-
мер тарифной ставки первого 
разряда, сообщает БЕЛТА. Эти 
доплаты отнесут на затраты 

по производству и реализа-
ции товаров (работ, услуг), 
учитываемых при налогоо-
бложении. 

Руководителям и специа-

листам с высшим и средним 
специальным образовани-
ем, отработавшим два года 
по распределению и про-
должающим работать в этих 

организациях по контракту, 
доплаты установлены еще 
на три года в трехкратном 
размере тарифной ставки 
первого разряда за счет 
средств республиканского 
бюджета, предусмотренных 
на развитие сельскохозяй-
ственного производства, 
рыбоводства и переработки 
сельскохозяйственной про-
дукции.

С 1 апреля 2013 года тариф-
ная ставка первого разряда 
для оплаты труда работников 
бюджетных организаций и 
иных организаций, получаю-
щих субсидии, работники ко-
торых приравнены по оплате 
труда к работникам бюджет-
ных организаций, установле-
на в размере Br250 тысяч.

Br500 000  не  решат  проблемы

Заканчэнне  на  стар. 5

Деревня и молодые специалисты разговаривают на разных 
языках

мадэрнізацыя яК прыКмета 
хутКага Канца рэжыму?

трыМаць на пастаянныМ кантролі
Мадэрнізацыя з’яўляецца важнейшым пы-

таннем для краіны, паколькі дае магчымасць 
за кошт павышэння прадукцыйнасці працы за-
бяспечыць рост жыццёвага ўзроўню насельні-
цтва і вырашыць праблему дасягнення ўстой-
лівага дадатнага сальда знешняга гандлю, яго 
збалансаванасці, павысіць канкурэнтаздоль-
насць тавараў. Таму кіраўнік дзяржавы тры-
мае на пастаянным кантролі пытанні правяд-
зення комплекснай мадэрнізацыі і сур’ёзна 
патрабуе з урада за правядзенне гэтай рабо-
ты, адзначылі ў прэс-службе, піша БелТА.

У той жа час віцэ-прэм’ер са шкадаваннем 
канстатаваў, што паказчыкі за першае паў-
годдзе яшчэ далёкія ад запланаваных у цэ-
лым па году. Так, выручка на аднаго занятага 
ў эканоміцы за гэты перыяд вырасла на 11,5 
працэнта адносна паказчыкаў мінулага года, у 
той жа час па выніках года яна павінна скла-
даць не менш як 25 працэнтаў. Сярод вытвор-
часцей, якія не выконваюць гэты паказчык, 
прадпрыемствы Міністэрства прамысловасці, 
канцэрна «Белнафтахім». 

Па выніках работы за 6 месяцаў гэтага года 
інвестыцыі ў асноўны капітал склалі 108,8 пра-

цэнта адносна першага паўгоддзя мінулага 
года. Гэта крыху вышэй за прагнозныя паказ-
чыкі (106 працэнтаў), аднак таксама з’яўляец-
ца вельмі недастатковым для забеспячэння 
выканання запланаванага праграмай мадэр-
нізацыі па ўсіх прадпрыемствах. Паводле слоў 
Пятра Пракаповіча, фактычна на сённяшні 
дзень менш за палавіну прадпрыемстваў вы-
конваюць графік. 

На яго думку, для вырашэння задач мадэр-
нізацыі неабходна прымаць дадатковыя меры. 

Аднак самае моцнае адставанне, адзначыў 
віцэ-прэм’ер, - у правядзенні арганізацый-
на-эканамічнай мадэрнізацыі. «Ніякае самае 
дасканалае абсталяванне, тэхналогіі не буду-
ць эфектыўна працаваць, калі не выбудавана 
сістэма кіравання, сістэма матывацыі работ-
нікаў, захавання вельмі строгай дысцыпліны і 
тэхналогій. Калі мы гэтага не зробім, то не змо-
жам эфектыўна выкарыстоўваць тыя рэсурсы, 
якія ўкладзём у тэхнічную мадэрнізацыю», - 
сказаў Пётр Пракаповіч. 

Ён падкрэсліў, што задача ў тым, каб ства-
рыць сістэму эканамічнага кіравання, якая за-
бяспечыць канкурэнтаздольнасць беларускай 
прадукцыі, яе адпаведнасць лепшым сусвет-
ным паказчыкам. 

 АФІцЫЙНА
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“тут і цяпер” працягвае 
аналізаваць адно з самых 
актуальных і  балючых 
для нашага насельніцтва 
пытанняў – павышэнне 
тарыфаў на камуналь-
ныя паслугі на працягу 
наступнага года аж да 30 
працэнтаў . 

Ці можа істотнае па-
вышэнне аплаты за каму-
нальныя паслугі прывесці 
да сур’ёзных пратэстаў? 

Як быць, калі за пратэр-
мінаваны плацёж раптам 
адключылі святло? 

І наогул, ці можна зэка-
номіць на камуналцы? 

як ўключыць святло 
аБцугаМі (плоскогуБ-
цаМи)

Неяк на сваёй старонцы 
ў «Фэйсбуку» піяр-менеджэр 
Аляксандра Рогач распавяла 
гісторыю пра тое, як яна вяр-
нулася з камандзіроўкі, а дома 
няма святла. Як высветлілася 
пазней, Аляксандра на дзень 
пратэрмінавала плацёж за ка-
мунальныя паслугі і яе такім 
чынам пакараў ЖЭС-15.

Варта заўважыць, што з 
такой прафілактычнай мерай 
сутыкаліся многія, хто ад-

носiцца да гэтага ЖЭСу. І, вар-
та заўважыць, некаторых гэта 
жорсткая мера дысцыплінава-
ла – усё ж такі не весела сяд-
зець пару гадзін у цемры ў ча-
канні аварыйкі або электрыка 
з ЖЭСа.

«Не магу сказаць, што я 
не дысцыплінаваная, – распа-
вядае Аляксандра. – Я вельмі 
адказны чалавек. У мяне, на-
прыклад, інтэрнэт-банкінг, 
пры дапамозе якога плачу ка-
мунальныя паслугі, але быва-
юць сітуацыі, калі знаходжу-
ся ў ад’ездзе, камандзіроўцы, 
здараецца, што і адпачынак 
выпадае на даты, калі трэ-
ба аплаціць камуналку. Таму 
ўзнікаюць пратэрміноўкі. Я 
наогул не лічу, што затрымка 
аплаты на адзін дзень робіць 
чалавека злачынцам, і што 
яму адразу за гэта трэба вы-

ключаць святло. Гэтая сіту-
ацыя настолькі мяне абурае, 
што проста не можа мяне зра-
біць больш дысцыплінаванай! 

Сітуацыя з гвалтоўным 
выключэннем святла здаецца 
мне несправядлівай. ЖЭС не 
мае права адключаць святло 
за нявыплату камунальных 
паслуг, тым больш калі за 
святло заплачана. І па свеце ў 
мяне асобныя адносіны з зусім 
іншай арганізацыяй! На мой 
погляд, у дадзенай сітуацыі 
выключэнне святла раўна-
сільна таму, што яны спусцілі 
б мне колы ў аўтамабілі. Гэта 
неправамерна. Хай бы ваду 
выключалі або тое, за што я 
не заплаціла. Таму ў мяне такі 
ўнутраны пратэст.

Дарэчы, мой малады ча-
лавек навучыў мяне, як быць 
у сітуацыі, калі вяртаешся 
дадому, а там няма святла. І 
цяпер я пры дапамозе абцугоў 
ўмею ўключаць святло назад. 
Проста падняць адпаведны 
рубільнік у шчытку на калідо-
ры ўсё могуць. А я пайшла да-
лей і цяпер ведаю і ўмею, што і 
дзе трэба добра падкруціць... » 

Варта заўважыць, што 
Саша не з’яўляецца злосным 
неплацельшчыкам камуналь-
ных паслуг. Яна іх рэгулярна 
аплачвае, хай нават часам з 
невялікім спазненнем. 

– Я змяніла шмат кватэр, 
і часам так здаралася, што 
магла па некалькі месяцаў не 
аплачваць камуналку, – кажа 
яна. – Калі прыходзіла плаціць, 
мне налічвалі пеню – і я несла 
матэрыяльную адказнасць, 
адказвала рублём.

А калі выключаюць святло, 
хто будзе адказваць за стра-
ты, якія панесла я? Напры-
клад, хто ў гэтай сітуацыі 
аплаціць палову сапсаванага 
дзіка, які ляжаў у маім халад-
зільніку? Я была ў камандзіроў-
цы, два дні не было святла. 
А калі б я была ў адпачынку 
двухтыднёвым? Я потым тэ-
лефанавала ў ЖЭС і высвятля-
ла з імі адносіны. Мне параілі 
напісаць скаргу. Але ў выніку 
ўсё набалелае проста было 
выказана дыспетчару...” 

паўМільёна за што? 
Уладальнікам кватэр, у якіх 

ніхто не прапісаны, сёння не 
пазайздросціш. Штомесяц ім 
даводзіцца аддаваць шалё-
ныя сумы за камуналку – ча-
сам да мільёна ў месяц! 

– Я таксама жыву ў такой 
кватэры, – кажа Аляксандра. 
– І лічбы ў жыроўках вельмі вы-
сокія. Напрыклад, у зімовы час 
за камунальныя паслугі давод-
зілася аддаваць каля 700 ты-
сяч, а то і больш. Улетку – 400. 
Усе мае сябры плацяць значна 
менш. 

эканоМяць нават на 
вадзе 

Вядома, што далёка не ўсе 
ўкладваюцца ў адведзеныя 
нарматывы па вадзе. Напры-
клад, калі ў кватэры прапісаны 
адзін чалавек, а жывуць двое, 
то нават пры самай строгай эка-
номіі ў запаветныя 4 куба ніяк 
не ўкласціся! Даводзіцца пера-
плачваць. І сумы немаленькія, 
бо перарасход вады лічаць па 
самых высокіх тарыфах. 

Не так даўно многія сайты распавялі пра тых, хто купіў 
кватэры ў адным з самых дарагіх дамоў Беларусі – элітнай 
шматпавярхоўцы на набярэжнай Свіслачы. Усе жыхары дома, 
які будаваў вядомы бізнесмен Юрый Чыж – людзі заможныя, 
бо не кожны можа аддаць каля мільёна долараў за кватэру. І 
камунальныя плацяжы тут ўражлівыя. Так, як паведамляла га-
зета «Наша ніва», за сярэднюю трохпакаёвую кватэру за месяц 
тут набягае больш за 2 мільёны рублёў.

Для параўнання: за трохпакаёвую кватэру плошчай пры-
кладна 47 метраў квадратных ў доме, які быў пабудаваны 
больш за 20 гадоў таму, сям’я з двух чалавек цяпер плаціць 
каля 300 тысяч. 

  пАрАЛЕЛІ

ці правядуць высоКія 
Кватэрныя “падатКі” да 
вулічных пратэстаў

Гуляць з нашым ЖКГ не рэкамендуецца
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«Мы жывем ў кватэры з 
дачкой, на дваіх выходзіць 
8 кубоў вады, – распавядае 
псіхолаг Аксана Шляпіна. – 
Два месяцы ў нас гасцявалі 
бабуля з дзядулем, на гэты ж 
час прыязджала сястра з паў-
гадавалым сынам з-за мяжы. 
Вядома, расход вады значна 
вырас. І ў выніку два месяцы 
мы плацілі за кватэру амаль 
600 тысяч! А яшчэ кажуць, 
што на вадзе не разбагацееш! 
Пасля гэтага я нават у інтэр-
нэце спецыяльна глядзела, як 
людзі спрабуюць эканоміць 
ваду. Як аказалася, тэма вель-
мі папулярная ...”

Дарэчы, як эканомяць на 
расходзе вады пенсіянеры, 
кватэры якіх абсталяваны 
лічыльнікамі – асобная тэма. 
Некаторыя кажуць, што, на-
прыклад, ноччу, калі прыход-
зіцца карыстацца ўнітазам, ім-
кнуцца лішні раз не спускаць 
ваду ў зліўным бачку, прыма-
ць душ не два разы на дзень, а 
або раніцай, альбо ўвечары. А 
пра тое, як эканомна мыць по-
суд, вам раскажа амаль любая 
гарадская бабулька: набраць 
у ракавіну або вялікую міску 
вады, капнуць на губку мый-
нага сродку і намыліць такім 
чынам увесь посуд. Затым яе 
змыць – таксама ў ёмістасці, 
а ўжо затым пры неабходнас-
ці спаласнуць пад праточнай 
вадой ... 

пратэсты Могуць Быць
Старшыня Партыі БНФ 

Аляксей Янукевіч лічыць так: 
калі ўлады прымуць рашэнне 
вельмі істотна і аднамомантна 
падвысіць кошты камуналь-
ных паслуг, то сур’ёзных прат-
эстаў не пазбегнуць.

“Выпадкаў, калі даводзіла-
ся пратэрміноўваць тэрмін 
аплаты з-за таго, што не ха-
пала грошай, у мяне не было, 
– гаворыць палітык. – Аднак 
насамрэч для пераважнай 
большасці беларусаў (і для 
мяне асабіста) гэта не тая 

сума, якую можна было б не 
заўважыць. І цяпер за каму-
нальныя паслугі набягае зусім 
не малая сума, але асабліва 
адувальная яна ў зімовыя ме-
сяцы. Натуральна, лічбы не 
крытычныя, але тым не менш 
не сціплыя. Паўтаруся, аса-
бліва зімой.

Я лічу, калі падвышэнне 
тарыфаў на камуналку будзе 
бясконцым і разбітым па часе 
па нейкіх адносна нязначных 
сумах, хоць нават па выніку 
будзе істотным, то наўрад ці 
гэта выкліча сур’ёзныя прая-
вы абурэння ў насельніцтва. 
Зразумела, што пэўная неза-
даволенасць тарыфамі існуе 
і цяпер, але я лічу, што калі 
сур’ёзна ў адзін момант рэз-
ка падвысіць тарыфы, гэта 
пацягне за сабой адкрытыя 
пратэсты”.

тычыцца і Бедных, і 
Багатых 

Эканаміст Аляксандр Чу-
брык, якому за нявыплату ад-
ключалі толькі тэлефон, адзна-
чае, што людзі ва ўсіх краінах 
даволі нервова рэагуюць на 
павышэнне камунальных пла-
цяжоў. На яго думку, нічога 
дзіўнага ў гэтым няма. 

– Гэтыя выдаткі даты-
чацца ўсіх: і бедных і багатых, 
– гаворыць ён. – Найбольш ад-
чувальныя да іх людзі – пенсія-
неры і маладыя сем’і, для якіх 
гэта значная частка бюджэ-
ту. 

Не ўсім і не заўсёды зразу-
мела, адкуль і якія лічбы 
бяруцца ў жыроўцы, але мно-
гія проста прывыклі – пла-
цяць і плацяць. Ставяцца да 
гэтага як да такога дадат-
ковага падатку. Ну а калі "па-
датак" падвышаецца, гэта 
мала каму падабаецца... Мне 
здаецца, важна, каб людзі 
неяк звязвалі тое, што яны 
плацяць за камуналку з тым, 
якую паслугу яны атрымліва-
юць ... 

мАрЫНА мІТ 

Выходит, молодые специ-
алисты получат прибавку к 
зарплате в Br500 тысяч. Или 
немного больше, учитывая 
планируемое с 1 сентября 
повышение тарифной ставки 
первого разряда. Br750 тысяч 
сулят тем, кто останется в АПК 
после отработанного распре-
деления. Неужели эти деньги 
решат проблему утечки моло-
дых кадров из деревни?

в село калачоМ не 
заМанить

Впрочем, сначала эти ка-
дры туда нужно заманить. 
Вузы сельскохозяйственного 
профиля в приемную кампа-
нию-2013 столкнулись с не-
добором студентов даже на 
бюджетную форму обучения. 
Пришлось пойти на беспреце-
дентные меры: срок приема 
документов президентским 
указом был продлен на неде-
лю. Исключение составили 
только экономические специ-
альности и правоведение, 
которые традиционно пользу-
ются большим спросом у аби-
туриентов.

Похоже, решение о допла-
тах стало логическим про-
должением «расширенной» 
приемной кампании, считает 
председатель БКДП Александр 
Ярошук, ранее возглавлявший 
Республиканский комитет Бе-
лорусского профсоюза работ-
ников АПК.

По его словам, молодые 
люди просто не заинтересова-
ны работать в АПК, поскольку 
считают унизительными и 
оскорбительными созданны-
ми для них условия.

–  Это и невозможность про-
явить себя, и серьезная дис-
криминация их гражданских 
и человеческих прав, которая 
проявляется в принудитель-
ном распределении, – говорит 
Александр Ярошук, напоми-
ная, что Международная орга-
низация труда рассматривает 
распределение как разновид-
ность принудительного труда. 

Хорошо, что белорусские 
власти понимаю ненормаль-
ность ситуации сложившейся 
в сельском хозяйстве, но нель-

зя всерьез рассуждать о том, 
что Br500 тысяч могут стать 
стимулом для молодого чело-
века, уверен эксперт.

– Конечно, это смешные 
деньги, – соглашается и специ-
алист в области сельского 
хозяйства Андрей Юрков. – 
Сейчас основная рабочая сила 
на селе – пенсионеры. Они по-
лучают колхозную зарплату и 
еще вдобавок пенсию – как раз 
средняя по республике зар-
плата и получается. Можно и 
жить. Если бы сразу пенсию до-
плачивали тем, кто приходит 
работать в колхоз, это бы еще 
могло повлиять на ситуацию.

Действительно, заработки 
в сельском хозяйстве – тради-
ционно одни из самых низких 
в Беларуси. Начисленная сред-
немесячная зарплата по отрас-
ли в первом полугодии соста-
вила Br3 миллиона 597 тысяч.

– Это тот случай, когда не-
возможно какими-то частны-
ми мерами, не решая принци-
пиальную задачу, обеспечить 
нормальное функционирова-
ние отрасли сельского хозяй-
ства, – подчеркивает Ярошук.

вМесто указок сверху 
нужна лиБерализация

Серьезно повлиять на 
ситуацию может только эко-
номическая и политическая 
либерализация в стране, счи-
тает профсоюзный лидер: 
«Пока этого не будет, никакие 
административные меры не 
способны решать и проблему 
молодых специалистов, и про-
блему сельского хозяйства как 
важнейшей отрасли экономи-
ки страны». 

Агрокомплексу, как и лю-
бой сфере экономики, важно 
не мешать указками сверху, 
считает Андрей Юрков.

– Любая сфера экономики, 
которая работает на самофи-
нансирование, а не финанси-
руется из бюджета, сама будет 
создавать и зарплаты нужные, 
и прибыль, и уровень благопо-
лучия для людей. Главное – не 
мешать этому процессу. 

Когда на месте дадут спо-
койно работать, тогда и мо-
лодежь начнет оставаться на 
селе, уверен специалист.

ВЕрА БУЛГАЧ

Br500 000  не  решат  
проблемы
Заканчэнне.  
Пачатак  на  стар. 3
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власти Беларуси пла-
нируют принять меры, 
направленные на раскре-
пощение деловой иници-
ативы в условиях объ-
ективно существующего 
предпринимательского 
риска. однако предста-
вители белорусского 
бизнеса не рассчитывают, 
что в ближайшее время 
работать станет легче.

как Будут раскрепо-
щать Бизнес

Вопросы совершенство-
вания уголовного и уголов-
но-процессуального законо-
дательства рассматривались 
13 августа на совещании у 
президента Беларуси.

По информации 
пресс-службы президента, 
подготовлен проект Закона 
"О внесении дополнений и 
изменений в Уголовный, Уго-
ловно-процессуальный, Уго-
ловно-исполнительный ко-
дексы Республики Беларусь, 
Кодекс Республики Беларусь 
об административных право-
нарушениях и Процессуаль-
но-исполнительный кодекс 
Республики Беларусь об ад-
министративных правонару-
шениях". 

Законопроект предусма-
тривает исключение про-
тивоправности деяния при 
деловом риске, применение 
досудебного соглашения о 
сотрудничестве, внедрение 
уголовно-правовой компен-
сации, декриминализацию 
отдельных деяний, не пред-
ставляющих большой обще-
ственной опасности, а также 
иные существенные преобра-
зования в рассматриваемой 

сфере. В сторону смягчения 
предлагается скорректиро-
вать ряд статей УК, оптими-

зировать сроки наказаний, а 
также ввести альтернативные 
виды ответственности. Так, 
ряд статей законопроекта 
предусматривает введение 
штрафа вместо лишения сво-
боды, уточняются возможно-
сти применения залога.

– Уголовный закон не дол-
жен быть пугалом для субъ-
ектов хозяйствования, дей-
ствующих строго в рамках 
правового поля и никак не 

связанных с криминалом, – 
заявил во время совещания 
Александр Лукашенко.

свежо предание
Словам президента в биз-

нес-кругах только рады. Но не 
разойдутся ли они с делом? 

– Замечательно, что пре-
зидент произносит такие 
правильные слова. Но, к со-
жалению, про «раскрепоще-
ние деловой инициативы» 
мы слышим довольно давно. 
Только судят ведь по делам, 
– говорит руководитель Ас-
социации малого и среднего 
предпринимательства Сергей 
Балыкин. – Я полжизни зани-
маюсь бизнесом, и с 1994-96 гг 
Лукашенко все говорит о том, 
что предпринимательству в 

Беларуси быть. Но на практике 
почему-то получается расхож-
дение с этими заявлениями. 

В подтверждение Балы-
кин вспоминает президент-
ский указ №488 о борьбе с 
лжепредпринимательством, 
подписанный осенью 2012 
года, практика применения 
которого «свидетельствует 
как раз о том, что государство 
стремится расширить сферу 
ответственности субъектов 
хозяйствования». 

Этот и другие нормативные 
акты свидетельствуют, что ус-
ловия ведения бизнеса в луч-
шем случае  не упрощаются, а 
в худшем – усложняются.

– Если послушать чиновни-
ков, то стало проще и лучше. 
А деловые люди говорят, что 
лучше не стало, – замечает 
предприниматель. 

«люБой БизнесМен 
пониМает, что нужно 
дать взятку» 

Правозащитник Андрей 
Бондаренко на собственном 
опыте испытал все «прелести» 
судебного преследования 
предпринимателей. Он провел 
почти 2 года за решеткой по 
обвинению в мошенничестве 
в особо крупных размерах. 
«Экономическое» дело было 
возбуждено после того, как 
Бондаренко в 2008 году обжа-
ловал итоги выборов в Палату 
представителей, куда он балло-
тировался. 22 марта 2011 года 
Минский городской суд при-
знал Бондаренко невиновным.

– Скорее всего, это будет 
косметический ремонт Уго-
ловного кодекса, – заявил он 
корреспонденту «Тут і цяпер». 
– Просто Лукашенко чув-
ствует, что бизнес начинает 
попросту бояться работать в 
Беларуси. 

По его словам, механизмы 
давления на бизнес часто ис-
пользуются, чтобы запугивать 
людей и не давать им прини-
мать участие в политической 
жизни: «Моя ситуация – яр-
кий пример. Власти пошли 
на фальсификацию дела, по-

государство по-прежнему  
не отКазывается от рэКета

“если послушать чиновников, то стало проще и лучше. 
а деловые люди говорят, что лучше не стало, – 

замечает предприниматель”. 

Рэкет может быть разным. Но сущность его не меняется
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Анхар Кочнева, вядомая 
знаўца Усходу і журналістка 
з Дамаска, змагла каля пяці 
месяцаў таму ўцячы з пало-
ну паўстанцаў. Украінка па 
паходжанні, Анхар падчас 
вайны ў Сірыі стала вядомай 
публічнай асобай, якая беза-
пеляцыйна выступае на баку 
ўрадавых войскаў. Журналіст-
ка займаецца вызваленнем 
ахвяр з палону і ведае каман-
дзіраў па розныя бакі бары-
кад. Еўрарадыё стала вядома, 
што Анхар, як толькі пабачы-
ла відэаролік з удзелам бе-
ларускі і малдаванкі, адразу 
пачала прадумваць варыянты 
іх вызвалення. Хоць сітуацыя 
няпростая.

“Я думаю, што гэтыя 
дзяўчынкі не ўцякуць. Не ду-
маю, што яны добра ведаюць 
краіну і што ў іх добра з араб-
скай мовай. Гэта будзе вельмі 
складана”, — аналізуе Анхар 
Кочнева.

- Як яны маглі там апы-
нуцца? Ехалі, паводле слоў 
сваякоў, працаваць у Ліван 
танцоўшчыцамі. 

- Праўда? А мы думалі, што 
яны прыехалі ў Сірыю і выйшлі 
замуж. Значыцца, іх выкралі з 
поўначы Лівана і ўвезлі сюды. 
Я цяпер з арміяй, усіх азадачы-
ла, пачынаем іх шукаць. Я пры-
кладна разумею, дзе яны і што 
адбываецца. Я тэлефанавала 
ў пасольства Беларусі, яны 
на той момант не былі ў курсе 

сітуацыі. Зараз будзем нешта 
рабіць, таму што мы ведаем, 
што трэба. Пакуль выкрадаль-
нікі толькі размясцілі відэа. 

Наколькі я валодаю інфарма-
цыяй, канкрэтных патрабаван-
няў пакуль няма.

- Як можа развівацца сі-
туацыя і што з жанчынамі 
адбываецца цяпер?

- Шанцы на іх выратаванне 
ёсць. За іх хочуць выкуп, таму, 
мяркую, яны жывыя.

- Як лічыце, ці падвярга-
юцца дзяўчаты гвалту?

- Такое можа быць. Усё 
залежыць ад таго, хто там 
начальнік групоўкі, якая іх 
утрымлівае. У мяне быў чала-
век больш-менш нармальны. 
Ён разумеў, што рана ці позна 
я выйду.

- Якая цяпер у Сірыі аб-
станоўка? Паводле інфар-
мацыі разнастайных тэле-
каналаў, краіна падзелена 
на часткі і сітуацыя неадна-
значная.

- Паўстанцы кантралюю-
ць некалькі месцаў у краіне. 
Армія іх выцясняе. У чым жа 
была праблема, чаму бандыты 
захапілі гарады? План Анана 
прадугледжваў вывад арміі з 
гарадоў. Войскі вывелі — і іх 
захапілі бандыты. Многія вяр-
таюцца на бок урадавай арміі. 
Я днямі запісвала інтэрв’ю з 
былым вайскоўцам, ён перай-
шоў на той бок. Паглядзеў, 
што там нічога добрага няма, 
здаўся і цяпер зноўку працуе 
тут. Некага прымусам туды 
пагналі, нехта па дурасці пай-
шоў, нехта па грошы. Ніякай 
свабодай і дэмакратыяй там 
не пахне.

ЯўГЕН ВАЛОшЫН 

шанцы на 
выратаванне 
беларусКі ёсць 

нимая, что разобраться в эко-
номическом преступлении 
сложнее, чем в бытовых или 
каких-то гражданско-право-
вых отношениях. У нас част-
ный бизнес хорошо понима-
ет, что если кто-то отважится 
поддерживать оппозицион-
ную структуру, то конечным 
итогом этого будет уголовное 
дело». 

При этом Бондаренко от-
мечает, что сама система в Бе-
ларуси такова, что предпри-
ниматели иногда практически 
вынуждены идти на престу-
пление.

– Мы находимся на одном 
из первых мест по сложно-
сти бухгалтерского учета в 
мире. Очевидно, что пока не 
будет реформирована бухгал-
терская отчетность, налого-
обложение, люди все равно 
будут вынуждены совершать 
некоторые преступления. Не 
думаю, что теперь бизнес нач-

нет работать свободно и от-
крыто, доверяя государству. 
У нас как была, так и остает-
ся забюрократизированная 
система, требующая взяток. 
Любой участвующий в тенде-
ре бизнесмен понимает, что 
нужно давать взятку, потому 
что другим способом он не 
сможет полноценно конкури-
ровать, – констатирует право-
защитник.

Если избежать нарушений 
предпринимателям крайне 
трудно, то заменив лишение 
свободы штрафом, государ-
ство получит неплохую при-
бавку в бюджет?

Такая практика уже суще-
ствует, замечает Сергей Балы-
кин. В Ассоциацию малого и 
среднего предприниматель-
ства нередко обращаются 
предприниматели, которым 
насчитали безумные штрафы 
и предлагают заплатить. 

– Начинаешь разбираться с 
этими штрафами – неправиль-
но насчитали, ошиблись. Госу-
дарство ведет себя подобно 
рэкетиру и выбивает деньги 
любыми способами – это не 
секрет.

лучшая поМощь – не 
Мешать?

По официальной инфор-
мации, законопроект, при-
званный облегчить работу 
предпринимателей, будет 
представлен на обсуждение 
депутатам совместно с юриди-
ческими кругами. Получается, 
с бизнесменами снова не по-
советовались?

– Властям нужно просто 
перестать лезть в бизнес, – за-
являет Балыкин. – Перестать 
помогать и раскрепощать. 
Отменить всякие указы и де-
креты.

Он уверен: чтобы регули-
ровать предприниматель-
скую деятельность в Белару-
си, достаточно нормативных 
актов, принятых парламен-
том. Избыточная опека биз-
неса – стремление части 
чиновников оправдать свое 
существование, которые «не 
видят ничего лучше, кроме 
как показать, что белорусский 
бизнес тотально криминален, 
и ему нужен контролер на 
контролере».

– Хорошо, что государство 
обратило внимание на необ-
ходимость смягчения и де-
криминализации некоторых 
статей. Но, думаю, очевидно, 
что на практике ничего не 
изменится, – добавляет Ан-
дрей Бондаренко. – Дело не в 
Уголовном кодексе, хотя там 
есть ряд несовершенств. Про-
блема в той системе, которая 
сложилась в Беларуси.

ЛюдмиЛА ЯНЕНКО

“у нас как была, так и остается 
забюрократизированная система, требующая взяток. 
любой участвующий в тендере бизнесмен понимает, 

что нужно давать взятку, потому что другим 
способом он не сможет полноценно конкурировать, – 

констатирует правозащитник”.

анхар кочнева цяпер спрабуе выратаваць беларуску 
святлану Маркіяновіч. яна разважае, як дзяўчаты 
сталі закладніцамі. 

а мы думалі, што 
яны прыехалі ў сірыю 

і выйшлі замуж. 
значыцца, іх выкралі 

з поўначы лівана і 
ўвезлі сюды. я цяпер з 

арміяй, усіх азадачыла, 
пачынаем іх шукаць. 

- шанцы на іх 
выратаванне ёсць. за 
іх хочуць выкуп, таму, 
мяркую, яны жывыя.

Много ли у нас изменилось с 
1991 года?
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Заснавальнік ТАА “Тут і цяпер”
Галоўны рэдактор А. Уласаў (email: info@svabodaby.net)

Адрас г. Мінск, вул. Касцюшкі, 18
падпісана ў друк 23:45 15.08.13

Тыраж 299 экзэмпляраў

8 10 370 61 770 680  
Каб аформіць падпіску “тут і цяпер”  
трэба адправіць смс са сваім адрасам на гэты нумар

падпіска на газету “тут і цяпер” - бясплатная

ІНэСА мЯСНІКАВА, НАСТАўНІцА, шмАТдЗЕТНАЯ мАцІ: 

“выжываць Будзе цяжэй”.  
– Не гатовая, вядома. Для гэтага трэба істотнае павышэнне 

заработнай платы. Мая зарплата складае прыкладна трыста 
даляраў, у мужа крыху больш. У нас трое дзяцей. Грошай хапае 
толькі на ежу, на “камуналку”, на такое-сякое адзенне і крэдыт 
на жытло. Калі істотна павысіць плату за “камуналку”, што нам 
скараціць? Менш есці, не купляць адзенне? У мяне адказу па-
куль няма. Пажывем, пабачым.  

СЯрГЕЙ КрУК, БІЗНЕСмЕН: 

“не трэБа спадзявацца, што Бясплатны суп Будзе 
сМачны”.

– Я згодная плаціць больш за “камуналку”, бо куды ж ты збяжыш 
з гэтай “камуналкі”. Вось, калі б у мяне быў свой дом, колькі бы я 
плаціла? Столькі, колькі мне патрэбна. Газу, электрычнасці і гэтак 
далей. А той “камуналкі”, якая ў нас зараз ёсць... Кватэра, здаецца, 
мая. А наколькі яна мая? Шпалеры мае. А цэгла пад шпалерамі? 

Мая ці не мая? Не кажучы ўжо пра гарышчы, падвалы і пад’езды. 
А труба, па якой падаецца цяпло, яна чыя? Так што, пытанне пра 
“камуналку” не такое простае, як здаецца. Нават, калі багатыя 
паны пашлюць куды падалей усіх гультаяватых прыбіральшчыц і 
п’яных сантэхнікаў і створаць таварыства ўласнікаў жытла, каб на-
няць сабе прыбіральшчыцу з дыпломам кансерваторыі і сантэх-
ніка – былога фізіка-атамшчыка. Каб плаціць адказным людзям за 
добрую працу без дзяржаўных датацый. Я не магу так зрабіць. Бо 
жыву не ў новым доме, а ў помніку архітэктуры сталінскай эпохі. 
Колькі скажуць плаціць, столькі і буду плаціць. На жаль, нехта за 
нас будзе клапаціцца, каб мы за яе не плацілі больш, а мы буд-
зем удзячна мацюкацца ў адказ. За іх хрэнавую работу. Але лёгка 
вылечыць гэту праблему не атрымаецца. Усе датаваныя рэчы не 
могуць быць добрымі, гэта відавочна. Калі вам на плошчы даюць 
бясплатны суп і вы да яго прывыклі, то дай Бог Вам здароўя. Але 
наўрад ці трэба наракаць, што ён не смачны. Той “камунальны” 
суп, які вам даюць, ён таксама ня смачны. Але спадзявацца на тое, 
што ён заўжды будзе танны, няма ніякіх падставаў.

АпЫТАННЕ прАВёў ЗмІцЕр ЗЯЗюЛЯ

ці гатовыя вы да падвышэння 
Коштаў на “КамуналКу”?

Заканчэнне. Пачатак на  стар. 2

А ў абсяжнай будучыні за «камуналку” 
прыйдзецца плаціць напоўніцу


